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Ognisko TKKF „Radziejowianka” zaprasza do udziału w imprezach organizowanych  
w dniach: 23.XI.2019 o godz. 11:00 w hali  ZSiP (LO) Władysława Łokietka w Radziejowie 
na XIV zawody wyciskania sztangi leżąc, im. Andrzeja Szadkowskiego

oraz 24.XI.2019 o godz.9:00 na OTWARTY TURNIEJ TENISA STOŁOWEGO 
„OLD-BOY” –Radziejów 2019” w hali Miejskiego Zespołu Szkół im. F. Malinowskiego  
w Radziejowie.
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„RADZIEJOWIANIN” - Kwartalnik
Redaktor naczelny – Paweł Śrubas

redakcja w składzie – T. Gadzinowska, D. wielgosz, a. wojciechowska,  
wydawca – Miejska i Powiatowa biblioteka Publiczna im. F. becińskiego, ul Objezdna 33

adres redakcji – Miejska i Powiatowa biblioteka Publiczna im. F. becińskiego, ul Objezdna 33, 
www.bibliotekaradziejow.cdx.pl, tel. 54 285 32 80  

e –mail : radziejowianin@umradziejow.pl 
Pismo zrzeszone w stowarzyszeniu Polskich Mediów

reDakcja zasTrzeGa sObie PrawO DO skróTów naDesłanych TeksTów

Prawa auTOrskie zasTrzeżOne

„Każdy znajdzie tu coś, co mu się nie spodoba.  Każdemu jego małe oburzenie.” 
(Józef Hen - pisarz, publicysta)

OD REDAKCJI
Szanowni Czytelnicy  
„Radziejowianina”  

        Witamy naszych Czytelników, po okresie wakacyj-
nym, w jesiennym wydaniu miejskiej gazety. 
Na poniższym stronach znajdziecie Państwo relacje 
m.in. zakresu:
- infrastruktury
- budżetu obywatelskiego
- naszych jednostek Kultury, tym nowej oferty RDK – 
„Fabryka Dźwięku”
- oświaty
- sukcesów sportowych
- jubileuszów małżeńskich
- obserwacji nieba
       
Zachęcamy do lektury      

W imieniu zespołu redakcyjnego 
Redaktor Naczelny

Paweł Śrubas

13 września br. radziejowski Magistrat zorganizował dla ju-
bilatów z okazji 50-lecia pożycia małżeńskiego uroczystość, 
podczas której wręczono medale przyznane przez Prezyden-
ta RP za długoletnie pożycie małżeńskie. Aktu dekoracji do-
konał Burmistrz Miasta Radziejów Sławomir Bykowski oraz  
Przewodnicząca Rady Miasta Radziejów Edyta Kubicka.  
Pół wieku nieprzerwanego, harmonijnego pożycia małżeń-
skiego to doniosła rocznica. To rocznica, która budzi ludzkie  
wzruszenie, szacunek i uznanie.

Burmistrz Radziejowa życzył Jubilatom zdrowia, rado-
ści, miłości oraz wielu sukcesów w dalszym wspólnym życiu. 
Podczas uroczystości nie zabrakło jubileuszowego toastu oraz  
życzeń kolejnych wspólnych lat w zdrowiu i pomyślności. 
„Złote Gody” obchodziły pary:

Anna i Jan Kaliccy,  Renata i Ryszard Paliwoda, Barbara  
i Lech Płaczkowscy, Wanda i Jan Strzałkowscy, Irena i Kazi-
mierz Tarneccy, Irena i Zdzisław Woźniakowie.

z działalności Pzn

jubileusz -złote Gody

TkkF radziejowianka zaprasza

Radziejowskie Koło Polskiego Związku Niewidomych w Radziejowie przez ostatnie kilka ty-
godni nie zasypywało gruszek w popiele... W okresie wakacyjnym uczestniczyliśmy w projekcie 
pt: „Mozaika Radziejowska” realizowanym przez Radziejowski Dom Kultury. 

Dzięki przychylności Stowarzyszeniu Wsparania Osób Niepełnosprawnych „Subicere” 
uczestniczyliśmy także w dwóch wycieczkach. 31 sierpnia pojechaliśmy na piknik rodzinny  
do Rakowni koło Murowanej Gośliny, a w dniu 14 września w wycieczce do skansenu  
archeologicznego w Biskupinie.

Radziejowskie koło PZN pragnie podziękować wszystkim członkom i zarządowi „Subicere” 
oraz pracownikom Radziejowskiego Domu Kultury za pomoc w realizacji powyższych przed-
sięwzięć. Jednocześnie informujemy, iż dzięki przychylności RDK, siedziba naszego koła po-
nownie wróciła w jego mury. Dziękujemy także p. Urszuli Rubaszek, Annie Feit, Krystnie Mróz,  
Jonaszowi Jędrzejewskiemu, a także innym anonimowym sympatykom naszego koła.

Wszystkie osoby zainteresowane wstąpieniem w nasze szeregi, zapraszamy do naszego biu-
ra w budynku RDK  w każdą środę w godzinach 11:00- 13:00 (kontakt telfoniczny 515-231-021 
– Grzegorz Cypel)
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sprawozdanie z realizacji budżetu obywatelskiego w 2019 roku

W budżecie Gminy Miasto Radziejów na 2019 rok część pieniędzy została 
zarezerwowana na potrzeby realizacji Budżetu Obywatelskiego. Zabezpieczona 
kwota to 150 000,00 zł, przy czym koszt realizacji pojedyńczego zadania w ra-
mach projektu nie mógł przekroczyć kwoty 150.000 zł.

Od 2 lipca do 16 sierpnia 2018 r. każdy mieszkaniec miasta który ukończył 
16 lat mógł zgłosić swoją propozycję. W wyznaczonym terminie zgłoszono 5 
projektów:

1) „Dokończenie modernizacji i położenie nowej sieci energetycznej na te-
renie Rodzinnego Ogrodu Działkowego „Stokrotka” w Radziejowie rozpoczę-
tej w roku 2017”.

2) „Budowa toru rolkowego”.
3) „Zakup i montaż ławek solarnych na terenie Miasta Radziejów”.
4) „Plac zabaw przy Miejskim Zespole Szkół w Radziejowie”.
5) „Rozwój infrastruktury rekreacyjno-wypoczynkowej na Radziejowskich 

Błotach”
Pod głosowanie, które odbyło się  od 1 września do 16 października prze-

kazano jednak 4 zadania, gdyż projekt „Plac zabaw przy Miejskim Zespo-
le Szkół w Radziejowie” nie spełniał wymogów formalnych. Zapropo-
nowana inwestycja była niezgodna z § 3. 1. Załącznika Nr 1 do Uchwały  
Nr XXVI/213/2018 Rady Miasta Radziejów z dnia 29 maja 2018 r. – Zasady i 

tryb realizacji projektu pn. „Budżet obywatelski w mieście Radziejów w 2019 
r.” - zadanie przewidziane do realizacji na rzecz jednostki organizacyjnej mia-
sta Radziejów.

W głosowaniu, do którego uprawnionym był każdy mieszkaniec miasta, który 
ukończył 16 lat, łącznie oddano 1304 głosy, z których 1292 były głosami ważny-
mi (12 głosów nieważnych). Na poszczególne zadania wymienione powyżej od-
dano następującą liczbę głosów:

1). – 257 głosów.
2). – 735 głosów.
3). – 6 głosów.
4). – projekt odrzucony na etapie oceny.
5). – 294 głosy.
W związku z powyższym do realizacji w 2019 roku przyjęto zadanie: „Budo-

wa toru rolkowego”.
Głównym założeniem projektu była budowa toru rolkowego i wkomponowa-

nie obiektu w istniejące ukształtowanie terenu i otaczającą przyrodę. Koncepcja 
przewidywała zespół urządzeń terenowych i tor niezbędny do uprawiania spor-
tów wrotkarskich rozmieszczonych w zależności od ich funkcji, dążąc jednocze-
śnie do zachowania możliwie najbardziej naturalnego krajobrazu parkowego, 
przy zachowaniu funkcjonowania współczesnego ośrodka sportu. W tej lokaliza-
cji wkomponowano jako główny obiekt tor rolkowy: bieżnię okólną, ścieżki par-
kowe – rewitalizacja i przystosowanie, oznakowanie istniejącego układu ścieżek 
dla potrzeb uprawiania sportów wrotkarskich, biegowych. Miejsce realizacji za-
dania: teren radziejowskich „uliczek” przy ul. Sportowej.

Po przygotowaniu dokumentacji projektowej oraz kosztorysów, z uwagi na ogra-
niczoną ilość środków finansowych w programie „Budżet obywatelskich”, zadecy-
dowano zawężić zakres inwestycji do jej głównego i podstawowego przeznaczenia  
tj. budowy toru rolkowego – bieżni okólnej.

W wyniku przetargu nieograniczonego wyłoniono wykonawcę zadania: firmę  
UNIDROMEX Michał Szewczyk z Inowrocławia, która zrealizowała je za kwotę:   
109 165,94 złotych .

Całkowity koszt inwestycji wyniósł 149 308,68 złotych.

W październiku bieżącego roku zakończyła się realizacja projektu unijnego  
pn. budowa sieci kanalizacji sanitarnej i sieci wodociągowej w radziejowie iii 
etap wraz  z budową stacji uzdatniania wody. Całkowita wartość inwestycji to koszt  
8,5 mln złotych netto. Projekt otrzymał dofinansowanie w wysokości 6 536.213,84 
złotych ze środków Unii Europejskiej w ramach „Regionalnego Programu Ope-
racyjnego Województwa Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-2020, Oś prioryte-
towa 4. Region przyjazny środowisku, Działanie 4.3. Rozwój infrastruktury wod-
no-ściekowej”. W ramach projektu została wybudowana sieć kanalizacji sanitarnej  
w ulicach: Szkolna, Kruszwicka, Kościuszki, Zaułek, Kilińskiego, Krótka, Niska,  
Rynek, Rzemieślnicza, Zachodnia, Stroma, Parkowa, Toruńska, Dolna, Szewska,  
Zakątna, Franciszkańska, Ojca Świętego Jana Pawła II, Brzeska, Przesmyk, Zam-
kowa, Wąska, Podgórna, Puławskiego, Wyzwolenia, 1-go Maja, Działkowa, Ob-
jezdna oraz sieć wodociągowa w ulicach: Toruńska, Kościuszki, Rynek, Wyzwo-
lenia. Po wybudowaniu kanalizacji i wodociągu odtworzone zostały nawierzch-
nie jezdni i chodników.  W ramach projektu została wybudowana również nowa 
stacja uzdatniania wody przy ulicy Brzeskiej. W budynku stacji znajdują się filtry  
oraz aeratory, zestaw pomp, dmuchawy i inny specjalistyczny sprzęt nie-
zbędny do uzdatniania wody. Na działce zlokalizowane są dwa zbiorni-
ki retencyjne do magazynowania wody uzdatnionej  o pojemności 150 m3 każdy.  

budowa sieci kanalizacji sanitarnej  
i sieci wodociągowej w radziejowie iii etap wraz 
z budową stacji  uzdatniania wody – zakończony

Oświetlenie na radziejowski błotach
W południowo – wschodniej cześć miasta znajduje się zbiornik 

wodny zwany potocznie „błota”.  Od kilku lat teren jest zagospodaro-
wywany na cele rekreacyjne dla mieszkańców miasta. W ubiegłych  
latach utworzono boisko do piłki plażowej, wyznaczono alejki, za-
montowano urządzenia zabawowe dla dzieci, założono ogród sen-
soryczny. W tym roku dzięki wygospodarowaniu z budżetu miasta  
kwoty 85 tysięcy złotych została doświetlona droga dojazdo-
wa do jeziora oraz oświetlony teren przylegający do jeziora. Łącz-
nie zostało wybudowanych 6 lamp ulicznych oraz 17 lamp parkowych.   
W wyniku przeprowadzonego przetargu wykonawcą zadania było Przed-
siębiorstwo Wielobranżowe MONTER z Fabianek.

Wydajność no-
wej stacji wynosi  
100 m3/h.
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zagospodarowanie terenu wokół budynków 
 mieszkalnych wielorodzinnych przy ul. szkolnej

We wrześniu zakończyły się prace budowlane wokół bloków mieszkalnych przy  
ul. Szkolnej 2,4 i 6. W ramach zadania wykonano nową nawierzchnię dróg dojazdowych, 
chodników, parkingów z kostki polbruk, przebudowano kanalizację deszczową oraz wpro-
wadzono stałą organizację ruchu drogowego. Wykonawcą zadania była firma P.P.H.U. 
„SZEWBUD”  z Inowrocławia, całkowity koszt inwestycji to około 274 tys. złotych.

Powstały nowe ścieżki na terenie zielonym wokół stawu przy ul. chopina
W sierpieniu – wrzesieniu trwały prace budowlane przy budowie ścieżek  na tere-

nie zielonym znajdującym się na rogu ulic Toruńska – Chopina. Kilka lat temu powstał 
tu staw, na którym została zamontowana fontanna, plac zabaw dla dzieci, posadzo-
ne zostały drzewa i krzewy. Teren ten cieszy się dużą popularnością wśród mieszkań-
ców miasta. Nowe alejki spacerowe zostały wykonane z nawierzchni mineralnej typu  
Hanse Grand. Jest to czysty materiał budowlany z wysokogatunkowych surowców, ta-
kich jak: kamień naturalny, łupki wysokogórskie oraz ekologiczne lepiszcze wiążące. 
Nawierzchnia jest naturalnie stabilizowana, wodoprzepuszczalna. Roboty budowla-
ne wykonała firma Zakład Betoniarski Robert Kopiecki z Kleczewa. Całkowity koszt  
inwestycji wyniósł prawie 210 tysięcy złotych.

Dzięki dofinansowaniu ze środków Ministerstwa Sportu i Tury-
styki przy Miejskim Zespole Szkół powstała Otwarta Strefa Aktyw-
ności. W ramach niej wybudowany został nowy plac zabaw, siłownia 
zewnętrzna oraz strefa relaksu. Plac zabaw składa się z zestawu za-
bawowego,  huśtawki typu „orle gniazdo” , linarium, huśtawki waha-
dłowej, zestawu gimnastycznego, huśtawki wagowej, huśtawki typu 
konik, piaskownicy drewnianej, zjeżdżalni spiralnej, zestawu do gry  
w kółko i  krzyżyk, domku edukacyjnego. W strefie relaksu zamonto-
wano stół z krzesłami do gry w szachy, stół z krzesłami do gry w chiń-
czyka oraz ławki.  W strefie siłowni zewnętrznych ustawiono wypych 
górny, orbitek, rowerek, wioślarz, prasę nożną, biegacz oraz urządze-
nia małej architektury. Wykonawcą zadania była firma Magic Garden 
sp. z.o.o. z Pakości.

remont chodnika na ul. Objezdnej

budowa Otwartej strefy  
aktywności w radziejowie

Dzięki współpracy z Zarządem Dróg Wojewódzkich w Bydgoszczy w bieżącym 
roku został wyremontowany trzystumetrowy odcinek chodnika w drodze wojewódzkiej 
- ulicy Objezdnej na odcinku od skrzyżowania z ulicą  Kruszwicką  w kierunku Piotrko-
wa Kujawskiego. Powstał 2,5 m ciąg pieszo rowerowy.  Materiał do budowy tzn. kost-
kę polbruk, krawężniki, obrzeża i znaki drogowe dostarczył Zarząd Dróg Wojewódz-
kich, natomiast Miasto opłaciło koszt wykonania robót budowalnych oraz oznakowania  
inwestycji.  Wykonawcą zadania była firma BUDMAR Marek Siembab z Torunia,  
całkowity koszt inwestycji to około 122 tysiące złotych

nowe ogrzewanie w  Miejskim  
zespole szkół w radziejowie

W lipcu bieżącego roku został ogłoszony przetarg nieogra-
niczony na wyłonienie wykonawcy robót budowlanych na wy-
mianę starych, przestarzałych pieców miałowych ogrzewających  
pomieszczenia budynku głównego oraz budynku B Miejskie-
go Zespołu Szkół w Radziejowie. Najkorzystniejszą ofertę zło-
żyła firma KA-BO Karol Borkowski z Włocławka. W wyniku  
inwestycji zostały wymienione dwa piece miałowe na nowocze-
sne piece na ekogroszek. Została zmodernizowana instalacja cen-
tralnego ogrzewania w pomieszczeniu kotłowni. Inwestycja za-
kończyła się w październiku 2019 r. Całkowity koszt inwesty-
cji wyniósł 300 tysięcy złotych. Na realizację przedsięwzięcia 
Miasto otrzymało pożyczkę z Wojewódzkiego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu w wysokości  
250 tysięcy złotych.

Plac zabaw dla dzieci przy ul. stachury
W czerwcu wybudowany został plac zabaw dla dzieci na osiedlu domków jednoro-

dzinnych przy ulicy Stachury. Postawiono huśtawki, zjeżdżalnię i inne urządzenia zaba-
wowe oraz ogrodzono teren placu zabaw. Wykonawcą zadania była firma Magic Gar-
den z Pakości. Całkowity koszt inwestycji wyniósł ponad 30 tysięcy złotych.
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raDziejów na starej fotografii ...

sypanie kopca w Płowcach dla upamiętnienia na 600-lecia bitwy pod Płowcami.  
Główne uroczystości państwowe odbyły się we wrześniu 1931 roku. 

zespół Pieśni i Tańca „kujawy” na tle panoramy radziejowa, lata 80-te XX wieku.
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rewers archiwalnego dokumentu 7-klasowej szkoły Powszechnej im. M. kopernika w radziejowie  
w hołdzie narodowi amerykańskiemu na pamiątkę 150-lecia niepodległości stanów zjednoczonych,  

rok 1926. część pierwsza (awers) ukazała się w letnim wydaniu „radziejowianina” (lato 2019). 
na ww. zdjęciu widnieją podpisy mieszkańców radziejowa i okolic  

 



8 RADZIEJOWIANINkultura



RADZIEJOWIANIN 9kultura



10 RADZIEJOWIANINkultura



RADZIEJOWIANINRADZIEJOWIANIN 11kultura



12 RADZIEJOWIANINOświata

25 września w radziejowskiej bibliotece odbyło się spotkanie autorskie z Jakubem Małeckim, autorem powieści: „Dygot”, „Rdza”, „ Ślady”, „Nikt nie 
idzie”, „Dżozef”, „Horyzont”, których narracja częściowo dotyczy Radziejowa i okolic.

spotkanie z jakubem Małeckim

z komputerem za pan brat
W Miejskiej i Powiatowej  

Bibliotece Publicznej im. Fran-
ciszka Becińskiego rozpoczął się 
cykl szkoleń i kursów kompute-
rowych dla seniorów. Szesnastu 
uczestników dwumiesięcznego 
szkolenia  65+ pt. „Bezpłatne 
szkolenia komputerowe dla senio-
rów w województwie kujawsko – 
pomorskim”  realizowanego przez 
Fundację Ekspert-Kujawy w 
partnerstwie z Fundacją Rozwoju 
Społeczno – Gospodarczego

oraz Fundacją Wspierania i 
Rozwoju Ekonomii Społecznej.  Z wynikiem bardzo dobrym kurs ukończono. - uczestnicy 
otrzymali tablet.  Obecnie trwa kolejny KURS KOMPUTEROWY zwiększający kompe-

akcja: Mała ksiĄżka - wieLki człOwiek
Odwiedź z dzieckiem naszą bibliotekę. Zapraszamy  dzieci w wieku 3-6 lat do 

udziału w projekcie „MAŁA KSIĄŻKA-WIELKI CZŁOWIEK”
Zapisz dziecko do biblioteki, wypożycz książkę i odbierzcie „Wyprawkę Czy-

telniczą”, a w niej „Pierwsze Czytanki dla...” oraz KARTĘ MAŁEGO CZYTEL-
NIKA, do której Twoje dziecko będzie zbierało naklejki - jedną za każdą wizytę 
zakończoną wypożyczeniem książki z księgozbioru dziecięcego. Na aktywnych  
czytelników czekają dyplomy. 

W wyprawce jest  także coś dla rodziców  „Książką połączeni, czyli o roli czyta-
nia w życiu dziecka” to broszura informacyjna, przypominająca o korzyściach wy-
nikających z czytania dzieciom oraz podpowiadająca, skąd czerpać nowe inspira-
cje czytelnicze.

tencje komputerowe osób do 67 roku życia, z możliwością 
otrzymania certyfikatu ECDL (Europejski Certyfikat Umie-
jętności Komputerowych). W przyszłym roku zaczynamy 
nowe szkolenia komputerowe – zapraszamy.
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(nie)zwykłe mamy
Od września w radziejowskiej bibliotece odbywają się SPOTKANIA (NIE)ZWY-

KŁYCH MAM.
W każdą środę w godz.10.00-12.00 zapraszamy (Nie)zwykłe Mamy ze swoimi po-

ciechami (0-3 lat) na swobodne pogaduchy przy kawie.
Zapraszamy również babcie z wnukami oraz przyszłe mamy.
Raz w miesiącu proponujemy spotkania tematyczno - edukacyjne w zależności od 

potrzeb i sugestii uczestniczek.
Dla maluchów oferujemy bezpieczny obszar do zabawy na macie edukacyjnej z sen-

sorycznymi zabawkami i książkami.
Mamy nadzieję, że biblioteka będzie miejscem, gdzie Mamy i babcie spotkają się, 

porozmawiają, podzielą się doświadczeniami macierzyństwa.

wakacje w radziejowskiej bibliotece

Radziejowska biblioteka włączyła się w coroczną akcję 
NOC BIBLIOTEK. Motywem przewodnim były poszuki-
wania skarbów.

Zabawom nie było końca:
-Głośne czytanie i wspólne opowieści…
-Teatrzyk Kamishibai
- Gry, zabawy: tajemnice skrzyni, krzyżówki, zajęcia 

plastyczne, domino z książek.
- Biblioteczny labirynt czyli jakie tajemnice skrywają 

się nocą w bibliotece. Mali czytelnicy poszukiwali skarbu  
w podziemiach biblioteki, którego pilnowały duchy...

Były gry, zabawy, zajęcia plastyczne, spektakle teatralne i poranki  wakacyjnego  
czytania pod chmurką.

noc bibliotek
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Kolejny rok szkolny rozpoczęty!
2 września br. rozpoczęliśmy w MZS w Radziejo-

wie rok szkolny 2019/2020. Uroczystość odbyła się  
w trudnych warunkach atmosferycznych. Pogoda, 
jakby wiedząc, że kończą się wakacje, w nocy rady-
kalnie się zmieniła. Niebo zasnuły ciężkie chmury  
i zanosiło się na deszcz. Jak zawsze obecnością swo-
ją zaszczycili nas liczni goście. Powitaliśmy pierw-
szoklasistów i  przedszkolaków z budynku B nasze-
go Zespołu. Pierwszy raz w historii MZS nie było z 
nami uczniów gimnazjum. Wszystkiego najlepszego 
w nowym roku!

Narodowe Czytanie 2019 – NOWELE POLSKIE
W czasie 8. Narodowego Czytania, które przebiegało pod patronatem 

Pary Prezydenckiej, rozbrzmiewały fragmenty i całości polskich nowel. 
Było to 8 utworów: „Dobra pani” E. Orzeszkowej, „Dym”  Marii Ko-
nopnickiej, „Katarynka” B. Prusa, „Mój ojciec wstępuje do strażaków” 
Bruno Schulza, „Orka” W. S. Reymonta, „Rozdzióbią nas kruki, wro-
ny…” S. Żeromskiego, „Sachem” H. Sienkiewicza, „Sawa” (z cyklu: 
Pamiątki Soplicy) H. Rzewuskiego.

W specjalnym liście Prezydent RP – Andrzej Duda napisał: „Jest to 
wybór tekstów, których wspólnym mianownikiem jest polskość w po-
łączeniu z treściami uniwersalnymi, refleksją nad człowiekiem i społe-
czeństwem. Ich zwięzła forma idzie w parze z mistrzostwem stylu i pla-
stycznością, która pozostawia w umysłach czytelników niezapomniane 
wrażenia. (…) Dziś teksty te nie straciły nic ze swej aktualności. Uczą 
nas, że w życiu powinniśmy kierować się szlachetnością i solidarnością, 
że nie wolno nam stracić wrażliwości na ludzką krzywdę ani zapomnieć 
o naszej historii.”

W naszej szkole polskie nowele czytaliśmy 6 września. Uczniowie 
klas IV-VI słuchali „Katarynki” Bolesława Prusa, którą czytali: Oliw-
ka Ćwikła, Eliza Gapska, Maria Ignasiak, Kuba Paskal, Konrad Tretyn 
(kl. VId) oraz dyrektor Remigiusz Koźmiński. List Prezydenta odczyta-
ła Lidia Orłowska (kl. VIIIb). Uczniowie wykorzystali także rekwizyty 
nawiązujące do epoki. Młodzież z klas VII-VIII wysłuchała utworu Ste-
fana Żeromskiego „Rozdziobią nas kruki, wrony…”, które czytali: Ma-

ria Michalak (kl. VIIIc), Michalina Bogucka, Julita Fornalewicz, Zofia Gra-
lak, Jagoda Krzymińska, Kamil Łapacz, Paulina Panfil, Ada Siarkowska, Ka-
tarzyna Szczepankiewicz, Maria Ziętek (kl. VIIIb). List Prezydenta RP odczy-
tały Kinga Domańska i Dominika Kaniewska (kl. VIIb). Akcję tegorocznego 
czytania polskich nowel przygotowało koło teatralne wspierane przez uczniów 
klas VId, VIIb, VIII c, VIIIb, a koordynatorką już po raz szósty była p. Graży-
na Trzmielewska.

G. Trzmielewska

Sukces w konkursie  
astronomicznym

27 września w Domu Kopernika w Toruniu odbyła się uroczysta gala 
wręczenia nagród laureatom VII Wojewódzkiego Konkursu Astronomicz-
nego dla dzieci i młodzieży ze wszystkich poziomów edukacji w przedziale 
wiekowym od lat 6 do 20. Nagrody wręczył wicemarszałek  województwa 
kujawsko-pomorskiego Zbigniew Ostrowski. Naszym przedstawicielem w 
tym konkursie był Andrzej Wrzesiński, który prowadzony przez  Piotra Zie-
lińskiego, zajął trzecie miejsce w kategorii pracy badawczej  ,,Mój kosmos”. 
Dla wszystkich laureatów Urząd Marszałkowski ufundował atrakcyjne  
nagrody rzeczowe. Gratulujemy  kolejnego sukcesu
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Z życia Szkoły Muzycznej  
w Radziejowie 

Rozpoczął się kolejny rok szkolny. Po symbolicznym „pierwszym 
dzwonku”, który zabrzmiał po raz 19 w murach naszej szkoły, przyszedł 
czas na ciężką pracę. W tym roku w Radziejowie i Wierzbinku będzie 
uczyło się 323 uczniów pod okiem 46 nauczycieli. 

6 października w Zespole Szkół Mechanicznych w Radziejowie odbyły 
się wojewódzkie obchody 75 rocznicy istnienia Ligi Obrony Kraju. Wśród 
wielu zaproszonych gości byli m. in. Aneta Jędrzejewska – członek Zarzą-
du Województwa Kujawsko-Pomorskiego oraz włodarze z zaproszonych 
miejscowości, przedstawiciele służb mundurowych. Oprawę muzyczną 
oraz krótki okazjonalny koncert wykonała orkiestra dęta Szkoły Muzycz-
nej I stopnia w Radziejowie pod batutą Roberta Stranca.         

Co roku w październiku obchodzony jest Międzynarodowy Dzień Mu-
zyki. Z tej okazji 2 października w Auli Koncertowej naszej szkoły jak 
co roku został zorganizowany wyjątkowy koncert, wyjątkowy gdyż tego 
dnia na scenie nie tylko prezentowali się uczniowie, ale również ich na-
uczyciele. 

Całość poprowadziła p. Anna Merder.     

Liście lecą z drzew, a uczniowie Przemystki piszą listy… i kartki pocz-
towe do uczestników Powstania Warszawskiego.  Szkoła bierze udział w 
największej ogólnopolskiej kampanii o tematyce historycznej „BohaterON 
włącz historię!”. Ma ona na celu upamiętnienie i uhonorowanie uczest-
ników Powstania Warszawskiego, żyjących bohaterów naszych czasów.  
Projekt ten bazując na historii Polski XX wieku zwłaszcza powstaniu  
z 1 sierpnia 1944 r.   w nowoczesny i ciekawy dla ludzi młodych sposób 
edukuje, wzmacnia poczucie tożsamości narodowej, krzewi postawy pa-
triotyczne oraz buduje wrażliwość społeczną. Uczniowie po przeprowa-
dzonej lekcji o Powstaniu Warszawskim  piszą życzenia na kartkach oko-

BohaterON - włącz historię! W Zespole Szkól RCKU w Przemystce
licznościowych i laurkach, często własnoręcznie 
wykonanych oraz listy do żyjących powstańców.  
Oprócz wersji papierowej wysyłane są również 
e-kartki pod opieką  Marii Guźlewskiej.  Tym sa-
mym nasza młodzież pokazała, że pamięta o bo-
haterach powstania z 1944 roku.  Koordynatorem 
projektu jest p. Mariusz Bentkowski. Kampanię 
organizuje  Fundacja SENSORIA z Wrocławia 
pod patronatem Instytutu Pamięci Narodowej.

Mariusz Bentkowski
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   Z inicjatywy Towarzystwa Miłośników Kujaw w Radzie-
jowie oraz nauczycieli Miejskiego Zespołu Szkół w Izbie Re-
gionalnej 11 września br. zorganizowano spotkanie w ramach 
Narodowego Czytania. Prelekcja pt. ‘’II Wojna Światowa w 
polskiej poezji i prozie ‘’ przygotowana została przez Elżbietę 
Derucką, polonistkę oraz Marię Eznarską, historyka. 

Wśród czytających byli m.in. Kujawsko- Pomorski  wice-
kurator oświaty p. Maria Mazurkiewicz, Elżbieta Okunowska- 
poetka, Sława Becińska- wnuczka poety Franciszka Becińskie-
go,  Edyta Kubicka – przewodnicząca Rady Miasta. Młodzież 
uświetniła spotkanie piosenkami oraz krótkim wykładem na  
temat 80. rocznicy wybuchu II wojny światowej , która była 
największym kataklizmem, jaki zgotowali sobie ludzie. Pol-
ska napadnięta z dwóch stron i zdradzona przez sojuszników,  
stanęła do beznadziejnej walki przeciwko barbarzyństwu.  
Każdy z naszych przodków odczuł tę traumę we własny spo-
sób. Te wspomnienia do dzisiaj są żywe. Głównym celem Noc-
nego Czytania było ocalenie od zapomnienia krwawych kart  
historii naszego państwa. Młodzi ludzie powinni zadbać o to, 
by pamięć o tamtych dniach przetrwała, aby nigdy już taki 
koszmar się nie powtórzył.

Elżbieta Derucka

Nocne Czytanie  

Nauka zawodu w Polsce i za granicą

Nauka zawodu  to  przede wszystkim zajęcia praktyczne w szkole i poza nią. Uczniowie 
uczą się zawodu w hotelach, restauracjach,  ośrodkach wypoczynkowych, gdzie mogą doskonalić 
swoje umiejętności oraz zdobywać nowe doświadczenia. Młodzież z trzeciej klasy Technikum 
Hotelarstwa oraz Żywienia i Usług Gastronomicznych z Przemystki odbywała  swoje praktyki 
zawodowe  w  hotelach  i ośrodkach  wysokiej klasy  w kraju i za granicą.  Między innymi część 
młodzieży w czerwcu wyjechała do  takich obiektów jak Olandia w Prusimiu w Wielkoplsce, 
New Skanpol w Kołobrzegu, Bartan w Gdańsku, Atut w Licheniu, Puchacz Spa w Niechorzu, Re-
laks w Międzybrodziu Bialskim w górach, Ośrodek Papierów Wartościowych w Wierzbowie na 
Mazurach. Nie lada wyzwaniem był  trzymiesięczny wyjazd uczniów z  Technikum Hotelarstwa  

na  staż do jednej z  największej hiszpańskiej sieci hoteli ROC 
Hotels. Zlokalizowane były ona  na kontynentalnej części Hisz-
pianii: Roc Costa Park, Hotel Roc Golf Trinidad, Hotel Marella,  
a także na Majorce - Hotel Roc Carolia i Hotel Bocciaccio.  
Wyjazd za granicę poprzedzony był intensywnymi  przygoto-
waniami, głównie językowymi. W czasie praktyk uczniowie po-
znali  struktury organizacyjne hoteli, mieli okazję posługiwać się 
językiem obcym zawodowym, a także doskonalić swoje umie-
jętności i doświadczenia  praktyczne, które na pewno będą pro-
centować w przyszłości. W czasie wolnym uczestnicy praktyk  
mogli poznać kulturę i tradycję jak również rozwinąć swo-
je umiejętności językowe. Warto podkreślić, iż młodzież prze-
szła swoisty egzamin dojrzałości i samodzielności, przebywając  
z dala od domów rodzinnych. 

 Współpraca  szkoły z wieloma obiektami na terenie Polski  
i za granicą pozwala zapewnić naszym uczniom odbycie praktyk 
zawodowych w warunkach odpowiadających realnym miejscom 
pracy w branży hotelarsko-gastronomicznej. Praktyczna nauka 
zawodu w tak renomowanych obiektach hotelowych przyczy-
nia się do zdobycia doświadczenia zawodowego, które po zakoń-
czeniu okresu edukacji często staje się przepustką do znalezienia 
wymarzonej pracy, a także w osiąganiu bardzo dobrych wyników 
z egzaminów zawodowych. Już teraz kolejna grupa młodzieży 
przygotowuje się do praktyk w Irlandii i na terenie całej Polski.

   Maria Guźlewska
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Spotkanie z Reginą Zaleską- Wojciechowską

z  działalności  izby  regionalnej
Izba Regionalna Towarzystwa Miłośników Kujaw – tu warto przyjść,  

tu poznasz swoje korzenie, historię, kulturę i tradycje ziemi radziejowskiej 
i Kujaw. 

Działalność Izby opiera się na wolontariacie członków stowarzyszenia. 
Nasze przedsięwzięcia są dofinansowywane ze środków samorządu Miasta 
i Starostwa. Współpracujemy z lokalnym środowiskiem. 

Zapraszamy do zwiedzania Izby i uczestnictwa w różnych formach  
naszej działalności.

Podczas wakacji odwiedzili Izbę Regionalną goście z Australii i Francji.

- Nocne czytanie (III edycja). Przedsięwzięcie zorganizowano z inicja-
tywy MZS i TMK. Jego koordynatorem była Elżbieta Derucka- nauczy-
ciel, polonistka. Tegoroczna edycja odbyła się pod hasłem: ,,80 rocznica 
wybuchu II wojny światowej. II wojna światowa w literaturze polskiej”.  
Wybrane teksty czytali: Maria Mazurkiewicz-wicekurator oświaty, Remi-
giusz Koźmiński- dyrektor MZS, Edyta Kubicka- Przewodnicząca Rady 
Miasta, Wiesława Cicha- radna Miasta, Sława Becińska- wnuczka F. Beciń-
skiego, Elżbieta Derucka- polonistka MZS, Krzysztof Marcjaniak- nauczy-
ciel MZS, Danuta Wielgosz- dyrektor MiPBP w Radziejowie, Alina Krupiń-
ska- prezes ZNP, Elżbieta Okunowska- pisarka.  

Oprawa literacko- muzyczna- Adam Jałoszyński, Lidia Orłowska, Zofia 
Gralak- uczniowie MZS

- ,,Kujawskie opowieści”- spotkanie z Reginą Zaleską- Wojciechowską, 
autorką wierszy, opowieści, baśni i klechd kujawskich.

-  Spotkanie z Piotrem Cybulskim- synem Jana Cybulskiego, uczestnika 
bitwy pod Monte Cassino.

 Tekst- Halina Paczkowska
Foto- Karol Szmagalski

Wizyta pensjonariuszy z Domu Opieki dla Osób Starszych w Dębach Spotkanie z Piotrem Cybulskim

Goście z Francji

Goście z Australii
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W dniach 23-28 
września ucznio-
wie Zespołu Szkół 
M e c h a n i c z n y c h  
im. Józefa Piłsud-
skiego w Radziejo-
wie uczestniczyli w 
V Centralnym Zlocie 
Klas Mundurowych 
na Poligonie Żagań-
-Karliki w woje-
wództwie lubuskim. 
Dla naszych uczniów oraz ich wychowawców był to czas niezwykły, w 
którym mogli samodzielnie doświadczyć wszystkiego tego z czym wiąże 
się służba w Wojsku Polskim. Wrócili pełni wrażeń i pozytywnych emocji, 
którymi chętnie dzielili się ze swoimi kolegami i koleżankami ze Szkoły.  
Opowiadali o fantastycznych blokach szkoleniowych takich jak np. tzw. S.E-
.R.E (szkolenia survivalowe), pierwszej pomocy, maskowania pojazdów, 
wyrabiania postaw strzeleckich, budowy granatu czy szkolenie z dyskretnej 
komunikacji pomiędzy żołnierzami w terenie przeprowadzonej przez oddział 
WOT (Wojsk Obrony Terytorialnej) z Łodzi. Jednak V Centralny Zlot Klas 
Mundurowych była to również zacięta rywalizacja pomiędzy najlepszymi  
16 szkołami z całego kraju, reprezentującymi swoje województwa. Dokład-
nie tak, Zespół Szkół Mechanicznych im. Józefa Piłsudskiego z Radziejo-
wa, jest NAJLEPSZĄ szkołą mundurową w województwie kujawsko-po-
morskim i jako taka podjęła wyzwanie aby stawić czoło najlepszym z najlep-
szych, samej elicie szkół mundurowych w Polsce.

Ale jak to wszystko się zaczęło? Dzięki wojewódzkim eliminacjom, które 
zostały rozegrane w czerwcu br. w Bydgoszczy gdzie współzawodniczyli ze 
sobą przedstawiciele szkół mundurowych z głównych miast naszego regionu 
a wygranych przez naszą młodzież, otrzymaliśmy przywilej reprezentowania 
naszego województwa na wrześniowych finałach w Żaganiu. Miejsce Zlotu 
nie zostało wybrane przypadkowo, bowiem Żagań to pancerna stolica Polski, 
a 11. Lubuska Dywizja Kawalerii Pancernej (główny organizator), to przo-
dujący związek taktyczny w naszym kraju, jedyny o strukturze pancernej.  
Często słyszeliśmy od żołnierzy komentarz, że „tutaj bije pancerne serce 
Polski”. Wrzesień nadszedł bardzo szybko i po tygodniach przygotowań w 
niedzielę rano (22.09) wyruszyliśmy w blisko 330-kilometrową podróż do 
Żagania. Po dotarciu na miejsce 
zostaliśmy zakwaterowani w 
wojskowych barakach, a na-
stępnego dnia w poniedziałek 
rano, po uroczystości otwarcia 
zawodów przez generała Sta-
nisława Czosnka, dowódcę 11 
Dywizji Kawalerii Pancernej 
tzw. „Czarnej Dywizji”, mło-
dzież rozpoczęła 5 dni inten-
sywnych zmagań aby wyłonić 
najlepszą szkołę mundurową 
w naszym kraju. Każdy dzien 
podzielony był na 2 bloki: 
szkoleniowy i zmagań woj-
skowo-sportowych. Oprócz 
szkoleń ,o których pisaliśmy 

MECHANIK is the best!
wcześniej zwiedziliśmy bazę 
wojskową 10 Brygady Kawa-
lerii Pancernej w Świętoszowie 
gdzie zorganizowano dla uczest-
ników Zlotu wystawę sprzętu 
wojskowego. Uczniowie mogli 
do woli oglądąć czołgi, wozy 
opancerzone, a także inne rodza-
je sprzętu jak również swobodnie 
zasiadać za ich sterami. Ponadto 
zwiedziliśmy Muzeum Obozów  
Jenieckich w Żaganiu, gdzie po-

znaliśmy historię istnienia niemieckich obozów jenieckich dla żołnierzy i ofi-
cerów, które dramatycznie różniły się od niemieckich obozów koncentracyj-
nych, w których przetrzymywano ludność cywilną na terenach okupowanej 
Polski. Wracając jednak do zmagań na poligonie w Żaganiu, to najważniejszą 
konkurencją, która decydowała o zwycięstwie w całym cyklu zawodów był 
tzw. marszobieg ale niech nie zmyli Państwa ta nazwa. Z marszem dyscy-
plina ta miała niewiele wspólnego. Wręcz przeciwnie, było to 8 kilometrów 
intensywnego biegu w pełnym umundurowaniu. Ale to nie koniec emocji, 
bowiem na tej taktycznej pętli przewidziano szereg zadań do wykonania 
takich jak: ewakuacja rannych na noszach, transport skrzynek z amunicją, 
przepychanie wojskowego jeepa a przede wszystkim strzelanie oraz rzut gra-
natem bojowym – a wszystko to pomimo ogromengo wysiłku i zmęczenia 
wiązało się z presją czasu i precyzją wykonania poszczególnych zadań. Nasi 
uczniowie dali z siebie to co najlepsze, dzięki czemu uzyskali 2 najlepszy 
czas ze wszystkich 16 zespołów (51min.17s.) co pozwoliło naszej drużynie 
z ZSM im. Józefa Piłsudskiego w Radziejowie po podliczeniu wszystkich 
innych punktowanych konkurencji  zająć w tej ostrej rywalizacji ostatecznie 
7 miejsce w klasyfikacji generalnej, z czego jesteśmy jako Szkoła niezwykle 
dumni.

Chcielibyśmy również wspomnieć tutaj o 2 młodych żołnierzach, któ-
rzy towarzyszyli naszym uczniom podczas ich pobytu na poligonie Żagań-
-Karliki. Byli to starszy szeregowy Szymon Surówka oraz szergowy Maciej 
Niemczyn, którzy służą pod dowództwem płk. Grzegorza Potrzuskiego w 1 
baterii 3 dywizjonu (1bar 3dar) 23 Śląskiego Pułku Artylerii. Żołnierze Ci 
podczas naszego pobytu pełnili funkcję tzw. kierunkowych opiekując się na-
szą młodzieżą. Przede wszystkim dbali aby nasi kadeci zawsze byli na czas 

i we właściwym miejscu, zgodnie z wy-
znaczonym harmonogramem przez co 
znacznie odciążyli w swoich obowiąz-
kach naszych wychowawców. Żołnierze 
Ci zawsze służyli naszej grupie ogomną 
pomocą i stanowili wielkie wsparcie w 
różnych momentach naszego pobytu. 
I tak przed pokazem musztry pomogli 
naszym uczniom lepiej przygotować się 
do prezentacji korygując wiele błędów 
i niedoskonałości, które były widocz-
ne w jej różnych elementach. Ponadto 
nawiązali bardzo dobry kontakt z mło-
dzieżą i z pewnością dzięki ich postawie 
nasi kadeci  wytworzyli w sobie bardzo 
pozytywny wizerunek polskiego żoł-
nierza. Wiemy, po rozmowach z naszy-
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mi uczniami, że spora część bardzo poważnie rozważa zawodową służbę wojskową jako 
możliwą opcję swojej przyszłej kariery zawodowej. Długo nie zapomnimy naszych drogich 
kierunkowych!!!  Chcielibyśmy również zaprosić Panów Szymona oraz Macieja na uroczy-
stość ślubowania klas mundurowych do naszej Szkoły, która odbędzie się w listopadzie br.  
a wiemy również, że w listopadzie planują ćwiczenia na poligonie w Służewie pod Toruniem 
i mamy ogromną nadzieję na ponowne szybkie spotkanie.  

Na koniec chcielibyśmy podziękować organizatorom V Centralnego Zlotu Klas Mundu-
rowych za wspaniałą imprezę, której wspomnienia na długi czas pozostaną żywe w umy-
słach i sercach uczniów z naszego „Mechanika”. Ogromne podziękowania należą się rów-
nież Panu Krzysztofowi Rosińskiemu, którego intensywna praca z młodzieżą umożliwiła 
uzyskanie tak dobrego wyniku oraz Panu Błażejowi Wrzesińskiemu, dowódcy radziejow-
skiego oddziału ZS STRZELC im. Józefa Piłsudskiego za przeszkolenie młodzieży w za-
kresie marszu z kompasem na orientację, konkurencji nieocenianej ale w której również za-
jeliśmy jedno z czołowych miejsce.  Na sam koniec ogromne podziękowania kierujemy do  
Dyrekcji naszej Szkoły a zwłaszcza Pana Błażeja Barczaka, który bardzo mocno wspiera 
wszelkie inicjatywy, pomocne uczniom w realizacji ich pasji i zainteresowań. Jako społecz-
ność szkolna ZSM im. Józefa Piłsudskiego ciężko pracujemy aby Mechanik zapisał nowe 
karty swojej świetności i wyraźnie zaznaczył swoją obecność na edukacyjnym rynku nasze-
go pięknego powiatu.

 Z pozdrowieniami dla wszystkich czytelników!                                                                                                                             
Społeczność Szkolna ZSM

Co słychać w Stowarzyszeniu SUBICERE?
Witamy po wakacjach. Za nami czas ciekawych pik-

ników i spotkań. Zaczęliśmy od wyjazdu do Myślęcinka, 
gdzie zwiedziliśmy ZOO i pobawiliśmy się w Parku Atrak-
cji. Kolejna wycieczka to Bydgoszcz- Muzeum Mydła i Hi-
storii Brudu, Karmelowa Kraina oraz rejs Tramwajem Wod-
nym po Brdzie. Następny wyjazd- Piknik Osób Niepełno-
sprawnych do Rakowni k/Murowanej Gośliny, pod patro-
natem firmy UNILEVER, gdzie nasi podopieczni i osoby 
niedowidzące- członkowie radziejowskiego koła Polskie-
go Związku Niewidomych, brali udział w licznych konkur-
sach i nikt nie wyjechał bez nagrody. Wycieczka do Bisku-
pina na XXV Jubileuszowy Festyn Archeologiczny i prze-
jazd kolejką do Żnina to również ogromna atrakcja. Poże-
gnaliśmy lato Drugim Piknikiem Osób Niepełnosprawnych 
w Toruniu, którego głównym organizatorem była Fundacja 
ŚWIATŁO, a my razem z innymi stowarzyszeniami i funda-
cjami- współorganizatorami. 

Zaś obecnie- jesień i... zmiany. Włączamy do pracy z 
grupą niepełnosprawnych coraz większą rzeszę terapeutów- 
wolontariuszy, którzy usprawniają naszych podopiecznych 
w różnych dziedzinach. Zajęcia kulinarne, arteterapeutycze, 
socjoterapia, sensoryka, basen- to tylko niektóre z nowości. 
A plastycznie- praca na konkurs radziejowskiej Biblioteki- 
Barwy Jesieni już w trakcie realizacji, natomiast świątecz-
ne ozdoby zaczynamy zaraz po niej. W tym roku znów bę-
dzie można nas wesprzeć poprzez zakup naszych małych ar-
cydziełek, na kiermaszach w Radziejowskim Domu Kultury 
i w Miejskim Zespole Szkół. 

Zapraszamy do odwiedzania naszego facebook’owego 
profilu, tam w miarę na bieżąco zamieszczamy fotorelacje 
z działalności Stowarzyszenia. Z jesiennymi pozdrowienia-
mi dla czytelników Radziejowianina- Jadwiśka Szyszkow-
ska-Jankowska
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Polska Niepodległa - historia w ożywionych obrazach -  
czyli dziesięć filmow na stulecie odzyskania niepodległości

Inicjator projektu Wytwór-
nia Filmów Dokumentalnych i 
Fabularnych w Warszawie, cał-
kiem niedawno wydała pięknie 
wydany box zawierający dzie-
sięć płyt dvd. Ożywione obrazy 
to dziesięć krótkometrażowych 
ekranizacji wybranych dzieł 
malarskich, grafik na których 
przedstawiono historyczne po-
stacie lub zdarzenia zaistniałe w 
dążeniach i obronie niepodległo-
ści ojczyzny na przestrzeni dzie-
jowej od 1772  do 1914 roku. 
Inspiratorem oraz producentem 

cyklu filmów jest WFDIF w Warszawie. Całość przedsięwzięcia została sfinan-
sowana ze środków Ministerstwa Kultury i Sztuki i Dziedzictwa Narodowego 
w ramach programu wieloletniego „ Niepodległa” na lata 2017 - 2021”. Reży-
serem całej serii „ożywionych obrazów” jest Marek Brodzki (bardziej znany 
publiczności z reżyserii filmów: „Wiedźmin”,”Miasteczko”).

Reklamuję i piszę o ożywionych obrazach ponieważ jako rekonstruktor 
historyczny miałem zaszczyt brać udział wraz z przyjaciółmi z całej Polski 
z osobistymi rekwizytami w ożywionym obrazie pt. „ Przysięga Kościuszki 
na Rynku w Krakowie 24 marca 1794 roku” autorstwa Wojciecha Kossaka. 
Udział w autentycznym filmie wśród aktorów i rzesz statystów , był dla mnie 
osobistym przeżyciem i przygodą, w dodatku w niemalże autentycznej scenerii 
i historycznego Krakowa. W główne postacie przedstawione na płótnie i oży-
wione za pomocą kamery wcielili się zawodowi aktorzy polscy. Rolę Naczel-
nika Tadeusza Kościuszki zagrał aktor Tomasz Schimscheiner. Tło i postaci 
wojskowe, mieszczan krakowskich zagrali rekonstruktorzy historyczni. Plan 
filmowy został zorganizowany w Krakowie 25 marca 2017 roku przy pięk-
nej wczesnowiosennej aurze i w scnerii uroczych zakamarków starego miasta 
Krakowa, związanych ze sceną przysięgi i pobytem Kościuszki w przededniu 
wybuchu insurekcji kościuszkowskiej. Film zdobył nagrodę Gold Remi na 51. 
World Festiwal w Huston w USA. Po dwóch latach od zdjęć i planu filmowego, 

tak by filmy trafiły prywatnie pod 
strzechy, wspomniany wcześniej 
inicjator i producent WFDIF w 
Warszawie, wydał wszystkie dzie-
sięć filmów w jednym boksie dvd 
pt.”Polska Niepodległa - historia w 
ożywionych obrazach”.  Wydany 
album z opisem zawiera płyty dvd 
z chronologicznie zawartymi wy-
darzeniami historycznymi przed-
stawionymi na obrazach: 

1. Rejtan - Upadek Polski - Jana 
Matejki.

2. Przysięga Kościuszki na 
Rynku w Krakowie 24 marca 1794 
roku - Wojciecha Kossaka.

3. Bitwa pod Somosierrą  - Horacego Verneta.
4. Olszynka Grochowska - Wojciecha Kossaka.
5. Emilia Plater w potyczce pod Szawlami  - Wojciecha Kossaka.
6. Patrol powstańczy - Maksymiliana Gierymskiego.
7. Kucie kos - Artura Grottgera.
8. Wigilia na Syberii - Jacka Malczewskiego.
9. Wiosna roku 1905 - Stanisława Masłowskiego.
10. Wejście strzelców Józefa Piłsudskiego do Kielc - Stanisława Kaczor-Ba-

towskiego.
Album dostępny jest tylko i wyłącznie w siedzibie WFDIF w Warszawie 

(także wysyłkowo). 
Oglądając ożywione obrazy, widz ma niepowtarzalną okazję znaleźć się we 

wnętrzu obrazu, wśród scen, bohaterów narodowych, postaci historycznych. 
Końcowe minuty każdego obrazu zamierają w bezruchu i opatrzone są komen-
tarzem w wykonaniu aktora Olgierda Łukaszewicza, odnośnie tła historyczne-
go i ukrytej symboliki dzieła. Ożywić obraz to sztuka reżyserii, to nowoczesna 
forma edukacyjna, przenikanie do wyobraźni i niekiedy uczuć patriotycznych  
z planu filmowego pod strzechy ku chwale Niepodległej i dla potomnych.     

Leszek Kalicki
 GRH Chorągiew Zaciężna Ziemi Radziejowskiej                                                                                                                             

Podniebne obserwacje
O zmierzchu wyłania się największa planeta w Układzie Słonecznym- Jo-

wisz.Widoczna jest na południowo-zachodnim niebie w gwiazdozbiorze Wę-
żownika.Pod koniec miesiąca planeta będzie zachodziła w półtorej godziny po 
Słońcu. 31 pażdziernika Księżyc z Jowiszem znajdą się bardzo blisko siebie na 
niebie (koniunkcja Księżyca z Jowiszem).

Również w godzinach wieczornych nisko na niebie południowym w gwiaz-
dozbiorze Strzelca widoczny jest Saturn.Pod koniec miesiąca górowanie plane-
ty będzie zaraz po zachodzie Słońca.

T. Gadzinowska

3 października w Izbie Regionalnej Towarzystwa Miłośników Kujaw w Radziejowie odbył 
się wykład dr. hab. Tomasza Krzemińskiego pt. „Ewangelicy na Kujawach od XVI do XX wieku.  
Radziejów, jako centrum reformacji - osadnictwo olęderskie - niemieccy Kujawiacy”. 

`Historyk Instytutu Historii PAN w Toruniu przybył na zaproszenie Radziejowskiego Koła 
Polskiego Towarzystwa Historycznego. Jego wykład jest fragmentem szerszego opracowania na 
temat rozwoju reformacji na Kujawach i osadnictwa niemieckiego, którego publikacja planowana 
jest na koniec roku.      Sławomir Augustyniak

Wykład z inicjatywy Polskiego Towarzystwa Historycznego w Radziejowie
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Nieubłaganie zbliża się koniec sezonu startowo-biegowe-
go. Za nami kilka tygodni treningów oraz startów w różnych 
częściach Polski. Poniżej przedstawimy Państwu w telegra-
ficznym skrócie nasze wyzwania jakie podjęliśmy aby sławić 
nasz gród Radziejów.

Przy rekordowych temperaturach w dniu 30 czerwca pod-
czas Biegu o Puchar Prezesa Banku Spółdzielczego w Piotr-

kowie Kujawskim, miał 
miejsce finał Grand Prix 
Powiatu Radziejowskiego. 
Nasza klubowa koleżanka 
Anna Jakubowska stanę-
ła na podium zajmując 2 
lokatę. Warto tuż zaznaczyć, iż wszyscy nasi 
członkowie wykazali się zdrowym rozsądkiem 
i ukończyli ten bieg szczęśliwie, bez żadnych 
zawirowań kariologicznych jak to miało miej-
sce w przypadku kilku innych biegaczy.

Podczas zawodów (6 i 7 lipca) Enea Tria-
tlon w Bydgoszczy swoje umiejętności na 
dystansie ¼ IronMan zaprezentowało małżeń-
stwo Moniki i Adama Wolańskich. Swój udział 

zasygnalizował także Jacek Lewandowski, lecz na dystansie dłuższym, bowiem 
1/2 Ironman.

Tego samego dnia w Pobiedziskach na dystansie półmaratonu odmeldował się 
Paweł Śrubas, a także jak się później okazało inny radziejowianin Dariusz Wana-
towski, który przebywał w tym czasie na urlopie w Polsce. Sam bieg miał charak-

Adam i Monika Wolańscy

Piotr Wojciechowski

Ognisko TKKF „Radziejowianka” zorganizowało integracyjny turniej 
piłki siatkowej plażowej. Drużyny były trzy osobowe. Grano w systemie 
„każdy z każdym”. Drużyna w składzie : Sławomir Cieślewicz, Mateusz Bu-
dziński, Dawid Zbawicki wygrała wszystkie mecze zajmując pierwsze miej-
sce. Drugie miejsce przypadło drużynie w składzie: Jarosław Mikołajczak, 
Tomasz Wawrzyniak, Piotr Mikołajczak. Trzecie miejsce na podium zajęli: 
Tomasz Obst,  Zbigniew Roszak, Michał Staszyński. Impreza wsparta zosta-
ła ze środków Miasta przeznaczonych na sport.

Turniej piłki siatkowej  
plażowej

Z działalności TKKF Radziejowianka 

Turniej piłki nożnej
Na boisku „Orlik 2012” w Radziejowie Ognisko 

TKKF Radziejowianka zorganizowało wakacyjny turniej 
piłki nożnej. Turniej został wsparty funduszami przezna-
czonymi na organizację imprez sportowym w Mieście i 
Powiecie. Ponadto wspirali nas sponsorzy wsparli, Fir-
ma -Boguccy, Sklep spożywczy Fejt, Murgała, sklep Łą-
kowski. Wszystkie drużyny otrzymały medale ,upomin-
ki. Najlepsi strzelcy-Zentkiewicz, Stolarski, Szuszyński, 
Niedośmiałek, bramkarz Estkowski. Jedyną dziewczyną 
była Malec Julia. Impreza przebiegała w miłej sportowej 
atmosferze

Radziejowska brać biegowa raportuje ...
ter raczej górski, bowiem nawet organizator ostrzegał, iż był 
to jeden z najtrudniejszych biegów w Wielkopolsce.

20 lipca w samym sercu Wielkopolski, w Kaliszu na star-
cie zjawiło się dwoje radziejowiaków – Paweł Śrubas oraz 
Krzysztof Marcyjaniak aby zmierzyć się z dystansem ponad 
21-kilometrowym, podczas II Bursztynowego Nocnego Pół-
maratonu. Bieg jak wspominali sami uczestnicy był mono-
tonny, bowiem jak wynikało z ich relacji, organizator mógł 
spokojnie zamieścić wzór trasy owego biegu na długopisie.

Nasz kolega Mariusz Bogacz powrócił do trenowania 
i do startów, tak więc w połowie września zmierzył się  
w Strykowie na dystansie 1/8 Ironmana zajmując wysokie  
16 miejsce w kategorii open.

Dzień później, a więc 15 września nasza dwójka kolegów Paweł Śrubas oraz 
Krzysztof Marcyjaniak podjęła się próby zmierzenia z królewskim dystansem 
podczas 37. PKO Wrocław Maratonu. Pomimo wysokiej temperatury dwójka 
naszych śmiałków ukończyła ów 
bieg z powodzeniem.

„Tuż za płotem”, w Kleczewie 
podczas 8 Memoriału im. Henry-
ka Warwasa silna reprezentacja 
klubu z przewagą pierwiastka 
kobiecego pojechała pobiegać na 
dystansie 10 km oraz dodatkowo 
wziąć udział w towarzyszącej 
imprezie Nordic Walking. Klub 
reprezntowali: Anna Jakubowska, 

Pamiątkowy medal  
37. PKO Wrocław Maraton

Pamiątkowy medal  
XXX Bieg Jagiełły - Pobiedziska
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Ilona Dzido-Mielcarek, Monika Kuczek, 
Joanna Bolewska-Bolewicz oraz Krzysz-
tof Marcyjaniak. 

W niedzielę 22 września 2019 r. tan-
dem Anna Jakubowska i Ilona Dzido-
-Mielcarek pobiegły w Inowrocławiu 
5km podczas Grand Prix Inowrocławia. 
Nasza koleżanka Ania stanęła na podium, 
zdobywając 3 miejsce w kategorii open.

Radziejowiak Dariusz Wanatowski 
mieszkający obecnie w Chinach postano-
wił zasilić nasz klub i biegać pod naszą 
banderą. Jego debiucik jako KS ZRYW 
miał miejsce podczas półmaratonu  

Xi’an 22 wrze-
śnia. Cieszy 
nasz fakt, iż 
kilka tysięcy ki-
lometrów stąd, 
w „kraju środ-
ka”, powiewa 
radziejowska 
flaga.

Natomiast 
w ostatnim ty-
godniu wrze-

śnia na naszym terenie, już po raz trzeci zorganizowaliśmy Cross Pod Na-
pięciem – bieg terenowy z uwzględnieniem toru przeszkód, jaki znajduje się 
w radziejowskim lesie. Było pełno emocji jak i wyciśniętego potu, bowiem 
jak przyznawali sami biegacze, trasa przygotowana przez organizatora była 
wymagająca.

12 października swój debiut na dystansie Ultra (52km) zasygnalizo-
wała Iwona Centkowska podczas Biegu Przemytnika, który odbywa się 
u naszych sąsiadów z gminy Aleksandrów Kujawski. Iwonie towarzyszył 
Tomasz Świerczyński, którzy ten dystans wspólnie pokonali po przeszło 7 
godzinach.. Natomiast na dystansie 10 km wystartował Artur Dylewski.

20 października podczas jubileuszowego PKO Poznań Maratonu na star-
cie stanęło 4 radziejowiaków: Radosław Małolepszy, Jacek Lewandowski, 
Paweł Śrubas oraz Krzysztof Marcyjaniak. Tego dnia pogoda była wyjątko-
wo kapryśna, bowiem zgotowała biegaczom, jak na tę porę dnia, wysokie 
temperatury. Pomimo tej przeciwności losu, całej czwórce udało się ukoń-

czyć ten morderczy bieg. 
Nasz kolega Paweł Śrubas 
tego dnia przebiegł swój  
5 maraton (Kraków, War-
szawa, Dębno, Wrocław, 
Poznań), który zalicza się 
do Korony Maratonów Pol-
skich.

Nie mówimy ostatniego 
słowa. Nasz następny raport 
już przed Świętami Bożego 
Narodzenia.

Mariusz Bogacz -
Stryków Triathlon

8 Memoriał im. Henryka Warwasa - Kleczew 

Dariusz Wanatowski - „nasz człowiek” w Chinach

Gdyby Jan Matejko nadal prowadził swoją malarską pracownię, musiałby wziąć 
się pilnie za kontynuację swojego pocztu królów i książąt polskich. Otóż, jak niesie 
radosna wieść, dnia 20 października 2019 r. w słonecznym Poznaniu, swoją biegową 
Koronę Maratonów Polskich zdobył radziejowski biegacz Paweł Śrubas. Pawłowi 
Wytrwałemu należą się naprawdę wielkie gratulacje. Korona Maratonów Polskich to 
bowiem nie lada wyczyn. Istotą tego cyklu jest przebiegnięcie 5 maratonów: w Krako-
wie, Warszawie, Dębnie, Wrocławiu i Poznaniu – w dowolnej kolejności, ale warun-
kiem koniecznym jest ich ukończenie w ciągu 2 lat kalendarzowych, ani dnia dłużej. 
Niesie to ze sobą liczne niedogodności: 24 miesięczny nieustanny reżim treningowy, 
długie wybiegania bez względu na pogodę, wysiłek związany z przygotowaniami i 
całą otoczką organizacyjną (wyjazdy, noclegi, dieta), a także niepokój, czy ambit-
nych planów nie pokrzyżuje przypadkowa kontuzja albo jakieś inne niespodziewa-
ne wydarzenia losowe. Na całe szczęście wszystko przebiegło pomyślnie i w Pozna-
niu Paweł Wytrwały mógł cieszyć się ze zrealizowania swojego planu – poznański 
maraton był, jak mawia Tomasz Hajto, „truskawką na torcie”, tym razem na biego-
wym torcie. A skoro już o tym przysmaku mowa: pomysł korony maratonów wiązał 
się oczywiście z odpowiednią motywacją Pawła: „zdobyć koronę na 40 urodziny”.  
I jak widać, prezent został dostarczony na czas.  Jeszcze raz wielkie gratulacje!

K.M.

Radziejów znów ukoronowany

3 Cross Pod Napięciem - Radziejów

30 PKO Poznań Maraton Bieg Przemytnika



Szczegóły: Radziejowski Dom Kultury, ul. Objezdna 40, tel. 54 285 34 39

Sala Prób

Radziejowski Dom Kultury  
zaprasza miłośników muzykowania

do skorzystania z nowej oferty

Dostępny sprzęt:

1.Combo gitarowe Orange CR60C
2.Combo gitarowe Laney HCM65R
3.Hartke TX 300 bas amplifier  
+ kolumna Hartke 410 XL 
4.Combo akustyczne  Behringer -    
ACX450 2-kanałowe
5.Monitory aktywne Behringer  
(4 sztk)
6. Mikser Behringer
7.Perkusja Millenium (talerze Paiste, 
naciągi Evans)
8.Perkusja hybrydowa Black Hawk
9.Stage Piano Korg B2
10.Organy Estrada 207AR
Ściany i sufit wygłuszone pianką


